

Fußball

DE

Mythos und Moderne. Fußball im Ruhrgebiet

8. Mai 2023 bis 14. Februar 2024

„Land der 1.000 Derbys“ und „Herz des deutschen Fußballs“: Keine andere Region in Deutschland wird so mit dem Fußball verbunden wie das Revier. Fußball ist hier ein Lebensgefühl, ein tief verwurzeltes soziales und kulturelles Phänomen und für manche auch Religion. Ein Jahr vor dem Anpfiff der EURO 2024 in Deutschland zeigen das Deutsche Fußballmuseum und das Ruhr Museum gemeinsam in der spektakulären Bunkerebene der Kohlenwäsche auf dem UNESCO-Welterbe Zollverein die erste fotografische Sonderausstellung zum gesamten Ruhrgebietsfußball. Mehr als 450 selten bis nie gezeigte Fußballfotos zeigen nicht nur das „Gestern“ und „Heute“, sondern spiegeln auch die Bedeutung des Ruhrgebietsfußballs in all seinen Facetten wider.

Weitere Informationen unter:
www.ruhrmuseum.de/fussball



Bergbau

DE

Untertagewelt auf der Zeche Zollverein

Ab Frühjahr 2024

Das UNESCO-Welterbe Zollverein bietet ab Frühjahr 2024 ein neues Erlebnis: In der Dauerausstellung „Untertagewelt“ können Gäste über Tage die Arbeitswelt unter Tage erforschen. Auf der Reise, die 1847 mit der ersten Schachtabteufung der Zeche Zollverein in Handarbeit beginnt und mit der Stilllegung der letzten deutschen Steinkohlenzeche 2018 endet, folgen Besucherinnen und Besucher den Bergleuten und lernen ihren Arbeitsalltag, ihr Leben, ihre Sprache, ihre Traditionen und Arbeitstechniken kennen. Neben vielen Original-Exponaten und multisensorischen Hands-on-Stationen, ist virtuell ein echtes Bergwerk auf 1.000 Meter Tiefe befahrbar.

Weitere Informationen unter:
www.zollverein.de/untertagewelt



Football

EN

Myth and Modernity. Football in the Ruhr Area

8 May 2023 to 14 February 2024

“The land of 1,000 derbies” or “the heart of German football: No other German region is as closely associated with football as the Ruhr area. In these parts, football is a whole attitude of life, a deeply rooted social and cultural phenomenon and for some even a religion. One year before the kick-off to EURO 2024 in Germany, the German Football Museum and the Ruhr Museum present the first special photography exhibition of football in the entire Ruhr area at the spectacular bunker level of the Coal Washing Plant of the Zollverein UNESCO World Heritage Site. More than 450 rarely or never before shown football photographs will not only show the “yesterday” and “today” but also reflect the significance of football in the Ruhr area in all its facets.

Further information is available at:
www.ruhrmuseum.de/football



EN

Mining

Underground Mining World at Zollverein

Coming in spring 2024

There will be a new highlight at the Zollverein UNESCO World Heritage Site from the spring of 2024: In the permanent exhibition “Underground Mining World”, visitors can explore the working world underground and still remain above ground. The journey begins in 1847 with the manual sinking of the first shaft of Zollverein and ends with the closure of the final German hard coal pit in 2018. Visitors will follow the miners and learn about their daily work, their life, language, traditions and work techniques. Apart from many original exhibits and multisensory hands-on stations, there is a virtual trip through a real mine at a depth of 1,000 metres.

Further information is available at:
www.zollverein.de/underground-mining-world

Bildnachweise/Picture credits
Marga Kingler/Fotoarchiv Ruhr
Museum; Willy van Heekern/
Fotoarchiv Ruhr Museum;
Fotoarchiv Ruhr Museum; Peter
Kleu/Fotoarchiv Ruhr Museum;
Dirk Krüll/Deutsches Fußball-
museum; Zeche Zollverein e. V.

